

# Forschungsdaten managen

---

*English version below*

Nr. 01, 2024

## FDM@LUH

- [FDM-Workshop für Chemiker\\*innen in Hannover](#)  
Es sind noch Plätze frei in dem von NFDI4Chem organisierten Einsteiger-Workshop zum FDM, welcher am 17. und 18. Januar je von 09:00 bis 15:00 Uhr stattfindet. Der Workshop findet vor Ort in Hannover statt und wird in englischer Sprache abgehalten. Eine kurzfristige Anmeldung ist heute noch möglich!
- [Love Data Week 2024](#)  
Das Service-Team Forschungsdaten der LUH bietet auch in diesem Jahr mehrere Coffee Lectures im Rahmen der Love Data Week vom 12. bis 16. Februar an. Die Beiträge beschäftigen sich mit Software Management, Data Stewardship und Datenmanagement in größeren Projekten. [Hier geht es](#) zu dem Gesamtprogramm mit vielen weiteren spannenden Beiträgen.

## Veranstaltungen

- [2. Vernetzungsveranstaltung FDM in Studium und Lehre](#)  
fdm.nrw lädt am 18.01. von 11:30 bis 15:00 Uhr online zu einem Austausch zu FDM in Studium und Lehre mit Vorträgen und Ideenaustausch zu Themen und Methoden der Vermittlung von FDM-Aspekten an Studierende im Bachelor- und Masterstudium ein. In diesem Termin werden die Aspekte „Schlüsselkompetenzen – Data Literacy – FDM“ fokussiert.
  - [Data Snacks](#)  
Am 18.01. starten die Online-Coffee-Lectures "Data Snacks" des Data Science Centers der Uni Bremen. In kurzweiligen Sessions werden praktische Lösungen zu verschiedenen Herausforderungen im Datenmanagement vorgestellt. Im ersten Termin am 18.01. geht es um FAIR Data in the Humanities (in Englisch).
  - [HiRSE-Seminar: Best practice made easy: Deploying tools for FAIR research software development](#)  
Nachhaltige Softwareentwicklungs- und Metadatenpraktiken sind entscheidend, um Forschungssoftware FAIR zu machen. Allerdings ist eine anfängliche Investition von Zeit und Mühe für die Übernahme bewährter Verfahren und deren Anwendung erforderlich. In diesem Vortrag am 23.01. werden zwei sich ergänzende Tools vorgestellt, die diese Herausforderung angehen.
  - [Austauschtreffen zu Elektronischen Laborbüchern](#)  
Am 01.02. findet ein von fdm.nrw organisiertes Austauschtreffen zu Elektronischen Laborbüchern statt. Teilnehmende können eigene Erfahrungen zu technischen, institutionellen oder inhaltlichen Themen teilen.
-

Nr. 01, 2024

## **FDM@LUH**

- [FDM-Workshop for chemists in Hannover](#)  
There are still places available in the beginner's workshop on RDM organised by NFDI4Chem, which will take place on 17 and 18 January from 09:00 to 15:00. The workshop will take place on site in Hanover and will be held in English. Registration is still possible today!
- [Love Data Week 2024](#)  
The LUH Research Data Service Team is once again offering several Coffee Lectures this year as part of Love Data Week from 12 to 16 February. The lectures will deal with software management, data stewardship and data management in larger projects. [Click here](#) for the full programme with many more exciting contributions.

## **Events**

- [2nd networking event on RDM in studying and teaching](#)  
fdm.nrw invites you to an online exchange on RDM in studies and teaching on 18 January from 11:30 to 15:00 with presentations and an exchange of ideas on topics and methods of teaching RDM aspects to students in Bachelor's and Master's programmes. This event will focus on the aspects "Key Competences - Data Literacy - RDM".
- [Data Snacks](#)  
The online coffee lectures "Data Snacks" of the Data Science Centre of the University of Bremen will start on 18 January. Practical solutions to various challenges in data management will be presented in entertaining sessions. The first session on 18 January is about FAIR Data in the Humanities (in English).
- [HiRSE-Seminar: Best practice made easy: Deploying tools for FAIR research software development](#)  
Sustainable software development and metadata practices are critical to making research software FAIR. However, an initial investment of time and effort is required to adopt best practices and apply them. This talk on 23 Jan will present two complementary tools that address this challenge.
- [Networking event on electronic lab notebooks](#)  
An exchange meeting on electronic lab notebooks organised by fdm.nrw will take place on 1 February. Participants can share their own experiences on technical, institutional or content-related topics.